
علی ربیعی سخنگوی دولت در جلسه هفتگی با خبرنگاران:   

چشم اندازی برای از بین رفتن کرونا در آینده نداریم
]شهروند[ سخنگوی دولت گفت:» در ستاد کرونا به ناچار تصمیمات سخت تری 
جان  حفظ  برای  شده  گرفته  نظر  در  جرائم  ازجمله  سخت گیری ها  این  شد.  اتخاذ 

شهروندان بوده است.«
علی ربیعی، سخنگوی دولت در جلسه هفتگی با خبرنگاران گفت:   »در مورد کرونا، 
در جلسه قبل ستاد ملی مقابله با بیماری کرونا به علت نادیده گرفتن حفظ جان افراد 
توسط عده ای به ناچار تصمیمات سخت گیرانه تر اتخاذ شد. این سخت گیری ها ازجمله 
جرائم انجام شده فقط برای حفظ جان شهروندان است و هدف اصلی توجه جامعه به 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی و اهمیت حفظ جان انسان هاست. اساسا جریمه، 
هدف نیست، جریمه یک ابزار است، هشدار برای خودکنترلی است و ایجاد اتفاق 
عمومی ذهنی برای رعایت دستورالعمل های بهداشتی است و این نظارت عمومی را 

می طلبد.«
سخنگوی دولت گفت:» ستاد ملی به دنبال این است که رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی اعم از رعایت فاصله اجتماعی، استفاده از ماسک و شست وشوی مرتب 
دست ها آنچنان باید نهادینه شود که تخلف از دستورالعمل به یک ناهنجار تبدیل 
رستوران ها  و  نانوایی ها  بهداشتی،  دستورالعمل های  رعایت  درخصوص  شود. 

بیشترین اخطار بهداشتی را دریافت کرده اند.«
ربیعی ادامه داد:» متاسفانه رعایت پروتکل های بهداشتی در سطح کشور به ۴۲  
درصد و در تهران به ۳۲  درصد رسیده است. استفاده از ماسک در سطح کشور کاملا 
کاهش یافته است. در این مدت ۶ هزار و ۷۲۸ مدرسه به دلیل عدم امکان رعایت 

پروتکل های بهداشتی از حضوری به غیرحضوری تبدیل شده است.«
آمار  ح شد که علت بالا بودن   او بیان کرد: » همچنین در جلسه ستاد ملی مطر
، دیر مراجعه کردن به مراکز درمانی و پیشرفته شدن  جان باختن افراد در مدت اخیر
بیماری بوده است و یک بررسی دیگر هم نشان می دهد ابتلای خانوادگی شدت گرفته 
است و این نشان از عدم رعایت مسائل بهداشتی در سطح خانواده ها می باشد. در 
همین راستا مقرر شد وزارت بهداشت با افزایش سریع کمیت و کیفیت غربالگری با 
اضافه شدن ۱۰ هزار تست در روز نسبت به روزهای گذشته جهت شناسایی مبتلایان 

تسریع بخشد.«
سخنگوی دولت همچنین درباره علت تعطیل نکردن کشور در موج سوم کرونا 
گفت:» جریمه فی نفسه به دنبال نشان دادن ناهنجاری با انگشت است و قصد ما از 
جریمه، بازدارندگی است. ما بیشتر دلمان همراهی و همکاری جامعه و نظارت همگانی 

را می طلبد و این جرایم در بخش های غیرفردی به اندازه کافی اثرگذاری دارد.«
او افزود: » ما چشم اندازی برای از بین رفتن کرونا در آینده نداریم و تعطیلی را راه حل 
مناسبی نمی دانیم و به جای تعطیلی باید به دنبال زندگی براساس پروتکل ها باشیم. 
البته در استان ها به استانداران اختیار دادیم هر صنف و شغلی را که تشخیص می دهند، 
بتوانند تعطیل کنند و صنوف پرخطر نیز تشخیص داده شدند و در تهران نیز این 
شناسایی صورت گرفته است.« ربیعی درباره نامه قالیباف به روحانی درباره اصلاح 
ساختار بودجه نیز گفت: » نامه آقای قالیباف درباره اصلاح ساختار بودجه تا ساعت ۱۱ 
، در  صبح امروز به دفتر رئیس جمهوری نرسیده است. اینکه قبل رسیدن نامه به دفتر
ح می شود، نمی دانم برای چیست. شاید نامه بیاید و ما هم پاسخ بدهیم و  رسانه ها مطر

اصلا نیاز نباشد که ذهن افکار عمومی را درگیر کرد.«

حناچی: دولت از افزایش ۲۵ درصدی کرایه ها جلوگیری نکند

 هاشمی: افزایش ۲۵ درصدی
خ کرایه  اتوبوس و مترو تهران رد شد  نر

]شهروند[ پیروز حناچی، شهردار تهران با اشاره به کاهش چشمگیر درآمدهای 
شهرداری در دوران کرونا گفت: »دولت مانع افزایش کرایه حمل ونقل عمومی نشود.«

تهران  شهر  شورای  جلسه  دویست وچهل ودومین  حاشیه  در  سه شنبه  روز  او 
ج میلاد که در عمل تعطیل شده و فعالیت حمل ونقل  به خبرنگاران توضیح داد: »بر
عمومی هم به ۵۰ درصد ظرفیت کاهش یافته است، همین موارد ازجمله دلایل کاهش 

درآمد شهرداری به شمار می رود.«
حناچی درباره اقدام شهرداری با توجه به موضع منفی در قبال افزایش ۲۵ درصدی 
کرایه های حمل ونقل عمومی بیان کرد:   »شهرداری ها در تمام شهرهای بزرگ دنیا 
در شرایط کرونا مورد حمایت قرار گرفتند و انتظار ما این است که اگر حمایتی از ما 
کرایه  افزایش  یک فوریت  موضوع  نکنند.«  جلوگیری  کرایه ها  افزایش  از  نمی کنند، 
حمل ونقل عمومی پایتخت در جلسه گذشته شورای شهر تهران تصویب شد که 
این موضوع در فضای مجازی مورد انتقاد کاربران و شهروندان قرار گرفت.پس از آن 
این  که  کرد  توییت  شورا  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس  »محمدعلیخانی« 
موضوع فعلا در کمیسیون مربوطه در حال پیگیری بوده و افزایش کرایه ها اعمال نشده 
است.با وجود اینکه واکنش ها نسبت به افزایش کرایه حمل ونقل عمومی تهران در 
بیشتر موارد مردمی بوده، شهردار تهران امروز دولت را در این زمینه خطاب قرار داد و 
به نظر می رسد از این طریق به دنبال مساعدت مالی دولت به شهرداری تهران باشد.

از سوی دیگر محسن  هاشمی، رئیس شورای اسلامی شهر تهران درباره موافق نبودن 
خ  کمیسیون حمل ونقل با لایحه پیشنهادی شهرداری در مورد افزایش ۲۵ درصدی نر
کرایه اتوبوس و مترو نیز گفت: »این موضوع در کمیسیون حمل ونقل بررسی شد و 
رأی نیاورد، چراکه دولت بخشنامه ای دارد که در آن تأکید کرده است افزایش بیش از 
خ ممنوع است و سازمان تعزیرات نیز به این موضوع حساس است و اگر  ۲۰ درصدی نر

خ افزایش داشته باشیم، حتما هیأت تطبیق آن را رد می کند.« بیشتر از این نر
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روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در 
است،  منطقه  کشورهای  با  توافقات  اجرای  پیگیری 
خاطرنشان کرد: »در این زمینه فعال شدن کمیسیون  های 

مشترک اقتصادی با کشورهای هدف ضروری است
اطلاع رسانی  پایگاه  از  نقل  به  »شهروند«  گزارش  به 
ریاست جمهوری، در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی 
از تلاش های  اقتصادی دولت، رئیس  کل بانک مرکزی 
انجام شده برای استفاده از منابع ارزی در خارج از کشور، 
گزارشی ارایه کرد و با تشریح توافقات خود با مسئولان 
عراق در سفر به این کشور، از تلاش های گسترده تر برای 
استفاده از منابع ارزی در سایر کشورها و گشایش های 

مفیدی که در این خصوص صورت گرفته، خبر داد.
از  پس  روحانی  حسن  و المسلمین  حجت الاسلام 
گزارش رئیس  کل بانک مرکزی، با تأکید بر لزوم پیگیری 
جدی برای دسترسی و استفاده از منابع ارزی مسدودشده 
کشورمان در خارج از کشور گفت: »هرچند تحریم های 
آمریکا شرایط سختی برای تعاملات اقتصادی کشور ایجاد 
کرده است، اما با تلاش های انجام شده، استفاده از این 
منابع درحال افزایش است و تخصیص منابع به مصارف 
کالاهای اساسی و نیازهای تولیدی کشور استمرار خواهد 
ظریف  محمدجواد  همچنین  جلسه  این  در  یافت.« 
وزیر امور خارجه از سفر خود به چین و دیدار و توافقات با 
مقامات این کشور در حوزه تبادلات مالی و پولی و روابط دو 

کشور در حوزه حمل ونقل دریایی گزارشی ارایه کرد.
اینکه  بیان  با  گزارش،  این  از  پس  رئیس جمهوری 
با  کشورها به صورت ملموس  اقتصادی همه  توسعه 
دیپلماسی اقتصادی گره خورده است، تصریح کرد: »باید 
در این مقطع با تقویت اولویت  های ارتباطی خود، با چین، 
حوزه های  در  همسایگان  و  اوراسیا  منطقه  کشورهای 
مختلف از انرژی تا فناوری برای توسعه روابط اقتصادی 

برنامه ریزی ویژه ای انجام دهیم.«
روحانی با اشاره به اینکه دولت به دنبال تسریع در 
است،  منطقه  کشورهای  با  توافقات  اجرای  پیگیری 

خاطرنشان کرد: »در این زمینه فعال شدن کمیسیون  های 
مشترک اقتصادی با کشورهای هدف ضروری است و در 
اهداف اقتصادی تجارت با شرق و همسایگان، توجه به 

سیاست صادرات  محوربودن باید در اولویت قرار گیرد.«
رئیس جمهوری همچنین گسترش همکاری با اتحادیه 
اوراسیا را از نظر اقتصادی قدم بسیار مهمی دانست و 
گفت: »ایران علاوه بر ظرفیت تولید و تأمین واردات برخی 
از این کشورها، با توجه به قرارگرفتن در بهترین موقعیت 
ترانزیتی، می تواند مسیری مناسب برای ترانزیت کالاهای 

کشورهای عضو این اتحادیه باشد.«
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنان خود تأکید 
بر واگذاری سهام دستگاه  های دولتی را نشان از عزم راسخ 
درکشور  خصوصی  سازی  روند  بهینه  سازی  برای  دولت 
برشمرد و اطمینان داد که برنامه عرضه سهام شرکت های 

دولتی در بازار سرمایه بدون تردید ادامه خواهد یافت.
روحانی اظهار داشت: »برنامه عرضه سهام شرکت های 
اجرای  چابک  سازی،  منظور  به  سرمایه  بازار  در  دولتی 
سیاست های کلی اصل 44 و حمایت از بازار سرمایه به ویژه 
هدایت نقدینگی به سوی اشتغال  مولد و در مجموع مردم  

محورکردن اقتصاد، شفاف   سازی فعالیت های اقتصادی و 
زدودن فساد از بدنه اقتصاد انجام می گیرد.«

رئیس جمهوری درعین حال تأکید کرد که رونق، پویایی 
و فسادزدایی جدی از اقتصاد کشور و ایجاد فرصت برابر 
از طریق تداوم عرضه سهام بنگاه های  آحاد مردم  برای 
بزرگ و متوسط باید با یک طرح دقیق انجام گیرد که دولت 
چنین طرحی را تهیه کرده و با دقت و جدیت درحال اجرای 

آن است.
روحانی از مصادیق عینی این برنامه را عرضه سهام 
بانکی،  فلزی،  پالایشی،  پتروشیمی،  بزرگ  شرکت  های 
بیمه  ای، خودرویی و زیرمجموعه  های آنها برشمرد که از 
طریق عرضه مستقیم و صندوق  های مالی قابل معامله 
)ای تی اف( و سایر روش  ها تحقق پیدا کرده و این روند 

ادامه دارد.
پرداخت  از  راه وشهرسازی  وزیر  گزارش  از  پس 
تسهیلات کرونایی به شرکت های حمل ونقل هوایی و 
ریلی، رئیس جمهوری برای رفع موانع و تسریع و تسهیل در 
پرداخت مالی و تسهیلات درنظر گرفته و مصوب ستاد ملی 

کرونا دستورات لازم را صادر کرد.

دستورات روحانی درباره بورس و فسادزدایی

برنامه عرضه سهام 
شرکت های دولتی در 
بازار سرمایه به منظور 
چابک  سازی، اجرای 
سیاست های کلی اصل 44 
و حمایت از بازار سرمایه 
به ویژه هدایت نقدینگی به 
سوی اشتغال  مولد و در 
ع مردم  محورکردن  مجمو
اقتصاد، شفاف   سازی 
فعالیت های اقتصادی 
و زدودن فساد از بدنه 
اقتصاد انجام می گیرد

برای خرید سهام صندوق 
دارا سوم محدودیت سنی 
وجود ندارد و همه افراد در 
هر رده سنی قادر به خرید 
سهام این صندوق هستند.

این صندوق معاف از 
پرداخت مالیات است .افراد 
حقوقی مجاز به خرید سهام 
صندوق دارا سوم نیستند

بازار های مالی  که در سایر  از رکودی  ]شهروند[ پس 
شکل گرفت، همچنین استقبال خوب مردم از بازار سرمایه 
و روی آوردن بخش بزرگی از جامعه به این بازار، دولت به 
منظور هدایت نقدینگی به سمت بازار سرمایه، کمک به 
اقشار کم درآمد، بالابردن سطح درآمد جامعه و کاهش 
بخش  این  در  سرمایه گذاری  به  تصمیم  بیکاری  میزان 
گرفت و در این راستا اقدام به آزادسازی سهام عدالت و 
ارایه سهام خود در قالب سه صندوق سرمایه گذاری در بازار 

بورس کرد. 
صندوق های  دومین  و  اولین  عرضه  از  پس 
این  می رفت  انتظار  که  همان طور  دولتی  سرمایه گذاری 
صندوق ها با استقبال بسیار خوب افراد و سرمایه گذاران 
مواجه شدند. به همین منظور دولت اقدام به ارایه سهام 
خود در قالب سومین صندوق  ETFسرمایه گذاری دولتی 
با عنوان صندوق دارا سوم متشکل از باقی مانده سهام 

دولت در سه بانک ملت، تجارت و صادرات کرده است .
دولت تا پایان  سال باید سه صندوق سرمایه گذاری 
خود را در بازار سرمایه در قالب ETF عرضه کند و با توجه به 
اینکه تاکنون دارا یکم و پالایش  یکم عرضه شده اند، باید 

در چند ماه پیش رو منتظر عرضه سومین صندوق باشیم.
وزیر اقتصاد با اعلام نیاز دولت به بورس برای تأمین 
مالی و برنامه چند بُعدی حمایت از تعمیق بازار سرمایه 
از  بعد  نیز  دولتی   ETF صندوق  »سومین  است:  گفته 

نهایی شدن عرضه می شود.«
صندوق های   ۱۳۹۹ سال  بودجه   قانون  طبق 
سرمایه گذاری قابل معامله در بورس که باقی مانده سهام 
صنایع  پالایشگاه ها،  بیمه ها،  بانک ها،  برخی  در  دولت 

خودرو و فلزی است، باید امسال در بورس عرضه شوند.
بر این اساس نخستین صندوق سرمایه گذاری قابل 

معامله بانک و بیمه شامل باقی مانده سهام دولت در 
بانک های صادرات، ملت، تجارت و شرکت های بیمه البرز و 
اتکای امین و دومین صندوق سرمایه گذاری قابل معامله 
پالایشی شامل باقی مانده سهام دولت در پالایشگاه های 
اصفهان، تهران، بندرعباس و تبریز در بازار سرمایه عرضه 
صندوق  سومین  بود  شده  اعلام  این  از  شدند.پیش 
و  خودرویی  صنایع  شامل  معامله  قابل  سرمایه گذاری 
فلزی )باقی مانده سهام دولت در شرکت های ایران خودرو، 

سایپا، فولاد مبارکه و ملی صنایع مس ایران( خواهد بود.
با این حال، به نظر می رسد دولت در نظر دارد باقی مانده 
سهام دولت در سه بانک ملت، تجارت و صادرات را در قالب 
دارا سوم در بازار عرضه کند، زیرا طبق آمار ۳۰ درصد دارا یکم 
به فروش رفت و دولت می خواهد باقی مانده سهام خود 
در بانک های ملت، تجارت و صادرات را در قالب ETF عرضه 
کند. البته برای این منظور باید صندوق جدید تشکیل شود 

و احتمالا قیمت آن با دارا یکم متفاوت خواهد بود.
این درحالی است که هنوز زمان عرضه سومین صندوق 
دولتی که شامل خودرویی ها و فلزی ها می شود، مشخص 
نشده است، اما همان طور که ذکر شد همه صندوق های 

ETF باید تا پایان  سال جاری در بورس عرضه شود.

گی های صندوق دارا سوم ویژ
به منظور جذابیت هرچه بیشتر صندوق دارا سوم  
در نزد سرمایه گذاران و تشویق افراد به خرید سهام این 
صندوق، دولت ویژگی هایی برای آن در نظر گرفته است که 
موجب برتری این صندوق در مقابل سایر ETF های موجود 
در بازار بورس شده است. در ادامه به بیان ویژگی های این 

صندوق خواهیم پرداخت: 
برای خرید سهام صندوق دارا سوم محدودیت سنی 
وجود ندارد و همه افراد در هر رده سنی قادر به خرید سهام 
پرداخت  از  معاف  صندوق  هستند.این  صندوق  این 
مالیات است .افراد حقوقی مجاز به خرید سهام صندوق 
دارا سوم نیستند .احتمالا صندوق دارا سوم نیز مانند 
صندوق دارا دوم شامل 20 تا 30 درصد تخفیف است.انتظار 
می رود که خرید سهام این صندوق بدون داشتن کد بورسی 
و از طریق مراجعه به بانک ها هم امکان پذیر  باشد، اما مانند 
صندوق دارا دوم برای خرید با کدملی نیز نیاز به ثبت نام در 
سامانه سجام حداقل تا مرحله شروع احراز هویت است 
.امکان خرید و فروش این سهام از طریق اپلیکیشن نیز 
فراهم است.برای فروش سهام صندوق دارا سوم داشتن 
کد بورسی الزامی است و افرادی که با استفاده از کدملی خود 
سهام این صندوق را خریداری کرده اند، برای فروش آن ملزم 

به ثبت نام سجام و دریافت کد بورسی اند .
سوم  دارا  صندوق  پذیره نویسی  زمان  اتمام  از  پس 
سرمایه گذاران در این صندوق به مدت یک ماه حق خرید و 

فروش آن را ندارند .
احتمالا دامنه نوسانات در این صندوق مانند صندوق 
دارا دوم 10 درصد خواهد بود.سرعت نقدشوندگی در این 
بازار  در  موجود  صندوق های  سایر  به  نسبت  صندوق 

بورس بالاتر است.

گی های ســومین صندوق سرمایه گذاری دولت ویژ
  عرضه همه صندوق های ETF تا پایان  ســال در بورس

]شهروند[  امتحانات نهایی حضوری برگزار می شوند. رئیس مرکز سنجش و پایش 
کیفیت آموزشی گفت: »این امتحانات همچون امتحانات نهایی خرداد به صورت حضوری 

برگزار می شود.«
خسرو ساکی در توضیح این تصمیم گفت: »دلایل ما هم همان دلایلی است که 

امتحانات خرداد را حضوری برگزار کردیم.«
ساکی معتقد است در این امتحانات حتما هم پروتکل های بهداشتی رعایت می شود 
اما امتحانات نهایی به خاطر تأثیری که دارد، نمی تواند به شیوه دیگری برگزار شود.این 
امتحانات سال گذشته در نیمه اول دی ماه برگزار شدند؛ امتحاناتی که آلودگی هوا احتمال 
تعطیل شدن شان را قوت می بخشید. هرچند این امتحانات با اعلام وزارت آموزش وپرورش 
را آن  زمان  نمی توان  و  کشوری اند  آزمون ها  »یک سری  شدند.  برگزار  مقرر  موعد   در 

 جابه جا کرد.«

 به گفته ساکی، این امتحانات باید در تاریخ مقرر برگزار شوند. »حتی استانداری هم 
نمی تواند تاریخ آن را تغییر دهد.« خردادماه هم شاهد برگزاری امتحانات نهایی بودیم. 
امتحاناتی که بارها خبر تعویق و کنسل شدنش خبرساز شد. امتحانات نهایی خردادماه با 
وجود همه گیری کرونا با حضور 659هزار و 456 دانش آموز و در 6780 حوزه امتحانی در سراسر 

کشور برگزار شد.
سال گذشته امتحانات دی ماه شاهد حضور بیش از 146هزار دانش آموز در 1034 حوزه 
بودند. هرچند پیش بینی ها از آمار بالای حضور دانش آموزان در امتحانات دی ماه امسال 
خبر می دهند. البته هنوز درباره امتحانات داخلی دی ماه تصمیمی گرفته نشده است.  حال 
باید منتظر ماند و دید کرونا و آلودگی هوا به دی ماه اجازه برگزاری امتحانات را می دهد یا نه. 
هرچند تجربه امتحانات خرداد در شرایط کرونا این احتمال را افزایش می دهد که برگزاری 

امتحانات در دی ماه به قوت خود باقی بماند. 

بعد از خرداد، دی ماه هم امتحان دارد


